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Bet. o. lovf. om hovedstadsområdets kollektive persontrafik 

Til lovforslag nr. L 102. Betænkning afgivet af Udvalget om Offentlige Arbejder den 13. april 1989 

B e t æ n k n i n g  

over 

F o r s l a g  t i l  l o v  o m  h o v e d s t a d s o m r å d e t s  k o l l e k t i v e  p e r s o n t r a f i k  

Udvalget har behandlet lovforslaget i en 
række møder og har herunder stillet spørgsmål 
til trafikministeren og indenrigsministeren, 
som disse har besvaret skriftligt. Der er endvi- 
dere stillet et spørgsmål til trafikministeren, 
som denne har besvaret i samråd. 

Udvalget har. modtaget mundtlig og/eller 
skriftlig henvendelse fra: 

Amtsrådsforeningen i Danmark, 
Bolig-, Motor- og Hjælpemiddeludvalget, 
Den Konservative gruppe og Venstres grup- 

pe i Hovedstadsrådet, 
De 3 socialdemokratiske klubber for ansatte 

i Hovedstadsområdets Trafikselskab, 
Dragør Kommune, kommunalbestyrelsen, 
Gladsaxe Kommune, 
Gråhundbus, 
Herlev Kommune, kommunalbestyrelsen, 
Hovedstadsrådet, 
Kommunernes Landsforening, 
Københavns Amtsråd, 
Københavns Magistrat, overborgmesteren, 
Landsforeningen Danmarks Bilruter, 
Privatbanernes Fællesrepræsentation og 
Trafikfunktionærernes Fagforening, HT's 

Fællesklub. 

Trafikministeren har givet udvalget tilsagn 
om, at han ved starten af fòlketingsåret 1989-90 
vil fremsætte lovforslag om, at samtlige busser i 
kollektiv trafik i Danmark ved nyanskaffelse 
skal være udstyret således, at bevægelseshæm- 
mede med eller uden kørestol kan befordres. 

Det er opfattelsen hos et flertal (udvalget 
med undtagelse af Fremskridtspartiets med- 
lem), at i overgangsperîoden, indtil alle busser 
er indrettet som nævnt ovenfor, bør de handi- 
cappede ikke stilles ringere end ved de eksiste- 
rende ordninger. Arbejdet med at forbedre de 
handicappedes mulighed for at benytte S-toge- 
ne fremskyndes og effektiviseres. F.eks. skal 
der sikres passagerer i kørestol let adgang til en 
af vognene i en S-togsstamme. 

Der er af trafikministeren og af et mindretal 
stillet ændringsforslag, hvorom henvises til de 
ledsagende bemærkninger. 

Herefter indstiller et mindretal (Det Konser- 
vative Folkepartis, Venstres, Det Radikale 
Venstres, Centrum-Demokraternes og Kriste- 
ligt Folkepartis medlemmer af udvalget) lov- 
forslaget til vedtagelse med det af ministeren 
stillede ændringsforslag. 

Et andet mindretal (Socialdemokratiets med- 
lemmer af udvalget) udtaler følgende: 

Regeringens forslag til en fremtidig kollektiv 
trafikordning for hovedstadsområdet opfylder 
ikke Socialdemokratieis krav og ønsker til en 
brugervenlig effektiv kollektiv trafik. 

De angivne hovedformål om en styrkelse af 
den kollektive persontrafik, en afbureaukrati- 
sering og effektivisering kan vi godt tilslutte os, 
men det opnås ikke ved den centralisering og 

. privatisering, lovforslaget indebærer. Det er 
Socialdemokratiets opfattelse 
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at den kollektive persontrafik skal udføres af 
et samlet bus- og S-togsselskab og ikke som 
foreslået ved en adskillelse mellem bus- og 
togdrift, således at DSB overtager ansvaret 
for S-togsdriften, 

at den foreslåede bestyrelsesmodel for HT er 
udemokratisk med den begrænsede størrel- 
se, der hverken afspejler de politiske forhold 
i hovedstadsområdet eller giver de enkelte 
kommuner indflydelse på driften i forhold 
til deres økonomiske forpligtelse, 

at Trafikministeriets placering som ankein- 
stans, såfremt der opstår uoverensstemmel- 
se mellem bus- og togadministration, er en 
uacceptabel centralistisk løsning, 

at der efterlades en usikkerhed om oprethol- 
delse af den generelle særordning for pen- 
sionister om natkørsel og telebusser i områ- 
det, 

at den tvungne licitation for mindst 30 pet. af 
buskørslen er en privatisering af den offent- 
lige kollektive trafik, vi ikke kan acceptere, 
dels fordi det er en indgriben i det kommu- 
nale selvstyre, og dels fordi vi mener, det vil 
forringe medarbejdernes arbejdsmiljø, og 

at vi ikke har tillid til, at private vognmænd vil 
tage samme hensyn til det ydre miljø, som 
HT hidtil har gjort. 

Adskillige henvendelser til udvalget, dels fra 
medarbejdere og dels fra involverede kommu- 
ner og amtskommuner, har bekræftet vore 
synspunkter. 

Regeringsforslaget bærer mere præg af bor- 
gerlig ideologi end af praktisk politik, der tilgo- 
deser en demokratisk styreform og en stabil 
kollektiv offentlig persontrafik, der omfatter 
ca. 1!J af Danmarks befolkning, og som tager I 
skyldigt hensyn til det ydre miljø, til sociale for- 
hold og til arbejdsmiljø. 

I øvrigt er lovforlaget fremsat uden forhand- 
ling med de berørte parter, hvilket er utilfreds- 
stillende for os. Mindretallet indstiller derfor 
lovforslaget til forkastélse ved 3. behandling. 

Et tredje mindretal (Socialistisk Folkepartis 
medlemmer af udvalget) kan ikke støtte lovfor- 
slaget. Det indebærer ingen forbedringer af den 
kollektive trafik. Hverken den foreslåede sam- 

mensætning af bestyrelsen eller privatiseringen 
har fået nogen rationel begrundelse. 

Lovforslaget er da også blevet til og gennem- 
føres hen over hovedet på de berørte kommu- 
ner. Heller ikke S-togenes overførsel til staten 
er betryggende. De bebudede nødvendige mer- 
bevillinger til DSB og især til S-togene er det 
vanskeligt at fæste lid til. 

Mindretallet indstiller lovforslaget til forka- 
stelse ved 3. behandling, men vil undlade at 
stemme for ministerens ændringsforslag. 

Et fjerde mindretal (Fremskridtspartiets 
medlem af udvalget) har stillet ændringsforslag 
nr. 1 og vil i øvrigt redegøre for sin stilling til 
lovforslaget ved 3. behandling. 

Ændringsforslag 

Til § 3 

Af et mindretal (FP): 

1) I stk. 2 ændres »30 pct.« til: »50 pct.«, og 
»tillader andet« ændres til: »tillader en højere 
privat andel«. 

Til §14 

Af trafikministeren, tiltrådt af et mindretal (KF, 
V, RV, CD og KRF) : 

2) Efter stk. 1 indsættes som nyt stykke: 
»Stk. 2. Uanset stk. 1 udfører DSB fra L juni 

1989 inden for et beløb på 1.018 mio. kr. uden 
forudgående forhandling med Hovedstadsrå- 
det drift og anlæg for de statsbanestrækninger, 
der er nævnt i § 1, stk. 1, i lov nr. 270 af 8. juni 
1977 om hovedstadsområdets kollektive per- 
sonbefordring. Hovedstadsrådet dækker i 1989 
drifts- og anlægsudgifterne herved med det 
nævnte beløb.« 

Stk. 2 bliver herefter stk. 3. 

Bemærkninger 

Til nr. 1 

Ændringsforslaget sikrer en bedre og billige- 
re kollektiv trafik, idet de private busvirksom- 



1093 Bet. o. lovf. om hovedstadsområdets kollektive persontrafik 1094 

heder opnår en større andel af kørslen. Frem- 
skridtspartiet så helst, at busdriften i HT-områ- 
det udelukkende blev udført af private, men 
under de givne politiske vilkår anses det for 
umuligt at få gennemført så afgørende ændrin- 
ger, hvorfor Fremskridtspartiet foreløbig nøjes 
med at foreslå 50 pet. 

Ændringsforslaget skal også ses i sammen- 
hæng med den demonstrationspolitik, Hoved- 
stadsrådet har ført mod ministerens lovforslag, 
og som bl.a. har resulteret i en opsigelse af alle 
aftaler med private busselskaber pr. 1. april 
1990. Dette vil være ensbetydende med, at de 
ruter, der drives af busselskaber, der leverer 
den billigste kørsel, først bliver udbudt i licita- 
tion, medens den dyrere HT-kørsel fortsætter. 
Efter Fremskridtspartiets opfattelse burde man 
naturligvis begynde med at udbyde de dyreste 
ruter først. 

Tilnr. 2 

DSB's budgetforslag for § I-banerne, S-ba- 
nerne og dieselbanerne Hillerød-Helsingør og 
Ballerup-Frederikssund for 1989 androg 1.100 
mio. kr., men blev ved Hovedstadsrådets bud- 
getvedtagelse for 1989 fastsat til 1.033 mio. kr. 
bestående af et anlægsbudget på 251 mio. kr. og 
et driftsbudget på 782 mio. kr. 

Ændringer i forudsætningerne for Hoved- 
stadsrådets budget for såvel baner som busser ' 
medfører nu et samlet merfinansieringsbehov 
for hovedstadstrafikken på 103 mio. kr. 

60 mio. kr. heraf skyldes fald i passagerind- 
tægter som følge af svigtende passagertilgang, 
medens alene 15 mio. kr. skyldes merudgifter 
for § 1-banerne, stigning i elpriser på 14 mio. kr. 
og 1 mio. kr. for arbejdsmiljøforanstaltninger. 
De sidste 28 mio. kr. skyldes øgede drifts- og 
anlægsudgifter for HT. 

Af beløbet på de 103 mio. kr. har Hoved- 
stadsrådet foreslået, at 66 mio. kr. tages fra 
DSB's budget, medens det resterende beløb 
bl.a. skaffes ved reduktion af HT's anlægsbud- 
get og ved salg af arealer. 

DSB har over for kravet om besparelsen på 
66 mio. kr. tilbudt en besparelse på 30 mio. kr. 
på anlægsbudgettet. Heri er inkluderet de 15 

mio. kr., som jf. ovenfor vedrører stigende 
S-togsudgifter. 

Hovedstadsrådet modtager i kompensation 
fra staten i 1989 til anlæg på § I-banerne 286 
mio. kr. og 284 mio. kr. til drift eller 570 mio. kr. 

Det forekommer urimeligt, at besparelser ud 
over de af DSB tilbudte 30 mio. kr. tages på § 
I-banernes budget. 

Besparelserne vil for DSB's vedkommende 
kun kunne ske på anlægsbudgettet, hvilket vil 
få følger for staten i form af øget belastning af 
DSB's anlægsbudgetter for de kommende år, 
fordi § l -banerne efter lovforslaget pr. 1. januar 
1990 foreslås tilbageført staten. Hertil kommer 
de personalemæssige konsekvenser for DSB al- 
lerede i indeværende år. 

Det vil derfor være naturligt for at undgå be- 
sparelser ud over de 30 mio. kr. i den resterende 
del af 1989, at der i loven fastsættes det beløb, 
Hovedstadsrådet og dermed subsidiært de 5 
(amts)kommuner skal betale for § I-banerne. 

Endvidere gives der i overensstemmelse her- 
med DSB beføjelse til at gennemføre den drift 
og de anlæg, der er forudsat udført i henhold til 
det af Hovedstadsrådet vedtagne budget for 
1989. Udførelsen af driften og gennemførelsen 
af anlæggene vil efter ændringsforslaget alene 
påhvile DSB uden forelæggelse for Hoved- 
stadsrådet. 

Det forudsættes herved, at statskompensa- 
tionen som hidtil udbetales til Hovedstadsrå- 
det, men at der i givet fald kan ske modregning 
heri med henblik på opfyldelse af den oven- 
nævnte betaling. 

De 1.018 mio. kr. fremkommer således: 
Drifts- og anlægsbudget 1.033 mio. kr. vedta- 

get af Hovedstadsrådet plus 15 mio. kr., større 
S-togsudgifter end budgetteret, jf. ovenfor, plus 
besparelse ved DSB 30 mio. kr. = 1.018 mio. 
kr. 

Da 1977-loven ophører med årets udgang, vil 
det ved denne lov etablerede takstfællesskab 
mellem tog og busser i hovedstadsområdet fort- 
sætte. 

Hovedstadsrådets betaling vedrørende de i 
1977-lovens § 4 nævnte baner sker som hidtil 
året ud. 
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Da ansvaret for § 1-banerne ved lovforslaget 
tilbageføres til staten den 1. januar 1990, bort- 
falder den nuværende statslige kompensation, 
og beløbet overføres derfor fra indenrigsmini- 
sterens til trafikministerens totalramme. Selv 
om Hovedstadsrådet ikke i alle årene har an- 

vendt og heller ikke i 1989 anvender den fulde 
anlægskompensation til baneinvesteringer, for- 
udsættes det, at tilbageførslen af anlægskom- 
perisationen efter sit indhold er byrdeforde- , 
lingsmæssigt neutral. 
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